

ISSN 2070-9773

KLIO



№04(208)

апрель 2024

KLIO



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Воробьев Н.С.** (Владивосток). Взгляды экспертного сообщества на районирование Дальнего Востока в 1920-е годы..... 13

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Беляев А.Ю.** (Москва). Личностный фактор на войне в хронике Томаса Уолсингема23
- Неретин А.И.** (Москва). Размышления об идейных истоках итальянского фашизма32
- Ксенофонтов И.А., Ненашева З.С.** (Москва). Чехи и Россия: проблема взаимоотношений в условиях кризиса начала 1870-х гг. в монархии Габсбургов..... 40
- Третьяков А.Д.** (Москва). Теория гегемонистской стабильности как элемент внешнеполитической стратегии администрации У. Клинтона49
- Белая Е.К.** (Санкт-Петербург). Южнокорейско-американские отношения через призму сотрудничества в космической сфере (1958-2022 гг.)..... 58

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Сокиркин Д.Н.** (Санкт-Петербург). Начало русско-турецких дипломатических отношений в правление Ивана III.....67
- Вялых П.В.** (Санкт-Петербург). Двинские кречетные помытчики в контексте выявления социальной идентичности в XVI – XVII вв.....72
- Литвинов В.П.** (Елец). Полицейский надзор за проституцией в Царской России: туркестанский вариант 80
- Каримов Р.Т.** (Казань). Население д. Мрясево Гарейской поземельной волости (первая половина XVIII – середина XIX вв.).....90
- Чёрная Н.В.** (Санкт-Петербург). Генезис и ритуалы Великой Символической Ложы России Древнего и Изначального Устава Мемфиса–Мицраима95
- Чжэннань Чжао** (Москва). Библиотеки и роль чтения в повседневной жизни женских общин (на материале Московской и Нижегородской епархий первой половины XIX века)106
- Бурнашева Н.И., Ковлеков И.И.** (Якутск). Старательство в золотодобыче Якутии в условиях социально-экономических трансформаций (вторая половина XIX-первая треть XX веков)..... 116
- Яковлев А.Н.** (Владивосток). Деятельность Н.Л. Гондатти на посту Уполномоченного председателя Особого совещания по продовольственному делу в Приамурском крае.....122
- Алексеев А.Н.** (Санкт-Петербург). Юбилейные медали Николаевской инженерной академии и училища и Михайловской артиллерийской академии и училища128
- Калашникова Е.Б., Станотин А.В.** (Самара). Нормативно-правовая база идеологической деятельности в частях Рабоче-Крестьянской Красной армии132
- Астанина Е.А.** (Хабаровск). Положение женской молодежи на Дальнем Востоке по материалам Краевого совещания хетагуровок (15-17 сентября 1938 г.) ...137

Смирницкий А.Е., Старикова Н.В., Шуршикова А.В., Нартымов Д.М. (Нижний Новгород). Опыт патриотического воспитания советской школьной молодежи в первые послевоенные годы (1946-1956 гг.).....	144
Тяньгэ Чу (Владивосток). Советское востоковедение в Государственном Дальневосточном университете.....	151
Мищенко А.В. (Тольятти). Пионы Лояна и «мягкая сила Китая» в отношениях городов-побратимов несмежных регионов РФ и КНР – Тольятти и Лояна ...	156
Мищенко О.В. (Тольятти). Технологическая трансформация «павильонов книг и картин» в период пандемии COVID-19 (на примере библиотеки культурного центра «Автоград» города Тольятти)	163
Сосницкий Д.А. (Санкт-Петербург). Образы российских правителей в монументальной скульптуре современного Санкт-Петербурга.....	170

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Мазаев Р.С. (Санкт-Петербург). Non scholae sed vitae discimus: студент Императорского Санкт-Петербургского университета П.А. Столыпин (к 300-летию СПбГУ)	178
Кожевников С.В. (Красноярск). Работа ссыльного хирурга и учёного В. Ф. Войно-Ясенецкого (епископа Луки) в городе Енисейске в 1924 г. в условиях советской власти	189

ИСТОРИЯ ИСКУССТВ

Никифорова Е.М. (Санкт-Петербург). К истории создания акварели Р.Р. Френца «Возвращение Ленина и Крупской из ссылки».....	194
--	-----

МНЕНИЕ

Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю. (Санкт-Петербург). Цивилизационные вызовы и системные проблемы отечественного социогенеза. Часть 2	199
Хоменко Д.П. (Москва). Распад СССР в контексте раскола «Русского мира».....	209
Ипполитов Г.М., Филатов Т.В. (Самара). Неординарный историографический источник по истории Первой мировой войны. Маргиналии на полях рукописи докторской диссертации Павла Валентиновича Виноградова	215

CONTENTS

HISTORIOGRAPHY

- Vorobyev N.S.** (*Vladivostok*). The Attitudes of the Expert Community on the Zoning of the Russian Far East in the 1920s 13

GENERAL HISTORY

- Beliaev A.Yu.** (*Moscow*). The factor of individual at war in the chronicle of Thomas Walsingham 23
- Neretin A.I.** (*Moscow*). Reflections on the ideological origins of Italian fascism 32
- Ksenofontov I.A., Nenasheva Z.S.** (*Moscow*). Czechs and Russia: the problem of relations in the crisis of the early 1870s in the Habsburg Monarchy 40
- Tretyakov A.D.** (*Moscow*). The theory of hegemonic stability as an element of the foreign policy strategy of the Clinton administration 49
- Belaia E.K.** (*St. Petersburg*). South Korea-U.S. relations through the prism of space cooperation (1958-2022) 58

NATIONAL HISTORY

- Sokirkin D.N.** (*St. Petersburg*). The beginning of Russian-Turkish diplomatic relations during the reign of Ivan III 67
- Vyalykh P.V.** (*St. Petersburg*). Dvina gyrfalcon pomytchiki in the context of identifying social identity in the 16th – 17th centuries 72
- Litvinov V.P.** (*Yelets*). Police surveillance behind prostitution in Imperial Russia: The Turkestani variant 80
- Karimov R.T.** (*Kazan*). Population of the village of Mryasevo, Gareysky land volost (first half of the 18th – mid-19th centuries) 90
- Chyornaya N.V.** (*St. Petersburg*). Genesis and rituals of Symbolic Grand Lodge of Russia of the Ancient and Primitive Rite of Memphis-Mizraim 95
- Zhengnan Zhao** (*Moscow*). Libraries and the role of reading in the everyday life of women's communities (on the material of Moscow and Nizhnii Novgorod dioceses of the first half of the XIX century) 106
- Burnasheva N.I., Kovlekov I.I.** (*Yakutsk*). Artisanal gold mining in Yakutia in the context of socio-economic transformations (second half of the 19th – first third of the 20th centuries) 116
- Yakovlev A.N.** (*Vladivostok*). Activities of N.L. Gondatti as Authorized Chairman of the Special Meeting on Food Affairs in the Amur Region 122
- Alexeev A.N.** (*St. Petersburg*). Anniversary medals of the Nikolaev Engineering Academy and School and the Mikhailovsk Artillery Academy and School 128
- Kalashnikova E.B., Stanotin A.V.** (*Samara*). The regulatory and legal framework of ideological activity in the units of the Workers' and Peasants' Red Army 132
- Astanina E.A.** (*Khabarovsk*). The situation of female youth in the Far East based on the materials of the Regional Conference of Khetagurovok (September 15-17, 1938) 137
- Smirnitsky A.E., Starikova N.V., Shurshikova A.V., Nartymov D.M.** (*Nizhny Novgorod*). The experience of patriotic education of Soviet school youth in the first post-war years (1946-1956) 144

Tianghe Chu (Vladivostok). Soviet oriental studies at the State Far Eastern University	151
Mishchenko A.V. (Togliatti). Peonies of Luoyang and the “soft power of China” in the relations of twin cities of non-contiguous regions of the Russian Federation and PRC – Togliatti and Luoyang	156
Mishchenko O.V. (Togliatti). Technological transformation of “pavilions of books and pictures” during a pandemic COVID-19 (on the example of the library of the cultural center “Avtograd” of the city of Togliatti)	163
Sosnitsky D.A. (St. Petersburg). Images of Russian rulers in monumental sculpture of modern St. Petersburg	170

CHARACTERS OF HISTORY

Mazaev R.S. (St. Petersburg). Non scholae sed vitae discimus: student of the Imperial St. Petersburg University P.A. Stolypin (on the 300th anniversary of St. Petersburg State University)	178
Kozhevnikov S.V. (Krasnoyarsk). The work of the exiled surgeon and scientist V. F. Voyno-Yasenetsky (Bishop Luka) in the city of Yeniseisk in 1924 under the Soviet rule	189

ART HISTORY

Nikiforenko E.M. (St. Petersburg). On the history of the creation of watercolors by R.R. Frenz “Return of Lenin and Krupskaya from exile”	194
--	-----

OPINION

Lapina I.Yu., Kargapol'tsev S.Yu. (St. Petersburg). Civilization challenges and systemic problems of domestic sociogenesis. Part 2.....	199
Khomenko D.P. (Moscow). The collapse of the USSR in the context of the split of the “Russian World”	209
Hippolitov G.M., Filatov T.V. (Samara). An extraordinary historiographical source on the history of the First World War. Marginalia in the margins of the manuscript of Pavel Valentinovich Vinogradov’s doctoral dissertation215